
Sesja Woj. RN 
zatwierdziła budżet 
i plan gospodarczy 

na rok bieżący
O lepszą pracę 

radiowęzłów

DU2A rola propagando
wa i informacyjna ra
diowęzłów, możliwości 

bardzo operatywnej pracy i 
Jak największego powiązania 
radiowęzła z życiem miasta 
powiatowego i okolicznych 
wsi — oto argumenty odrzu
cające opinie jakoby radiowę
zły były instytucjami z natury 
rzeczy „platonicznymi”, na 
które szkoda i pieniędzy, i 
wysiłku.

Inna rzecz, że opinie takie 
mają w naszym województwie 
podatny grunt rozwojowy ze 
względu na słabą pracę wielu 
kolektywów redakcyjnych. Np. 
radiowęzeł w Szczecinku ist
nieje tylko formalnie, słabo 
pracują radiowęzły w Świdwi
nie i Kołobrzegu. Nawet te 
radiowęzły,, które w o- 
statnim okresie mogą się po
szczycić wieloma osiągnięcia
mi (Białogard, Zlotów. Sław
no) nie w pełni wykorzystały 
swoje możliwości. Dzieje się 
tak dlatego, że w kolektywach 
redakcyjnych aktywnie pra
cują tylko garstki ludzi, rekru 
tujących się przeważnie z gro
na pracowników prezydiów 
rad narodowych, a przedstawi
ciele poszczególnych instytu
cji i przedsiębiorstw figurują 
tylko na liście kolektywu.

Mnżna mieć pretensje do 
przedstawicieli TPP-R, LPZ, 
placówek kulturalnych, o to, 
że nie pracują w kolektywach, 
ale chyba największe pretensje 
trzeba mieć o to do pracowni
ków służby rolnej. Oto np. w 

vsklad kolektywu redakcyjnego 
w Świdwinie wchodzą m. in. 
Łuszczak — agronom POM-u 
i Jasiński z PGR-u. Co zrobi
li oni, by propagować przez 
radiowęzeł metody uprawy zle 
mi lub hodowli? Lepiej nie 
pytać o to.

I latego uzdrowienie pracy 
radiowęzłów trzeba rozpocząć 
od stworzenia kolektywów re
dakcyjnych w pełnym tego 
słowa znaczeniu. W ich skład 
powinni wejść ludzie reprezen 
tujący różne zawody (ze 
względu na specyfikę nasze
go województwa należy zwró 
clć uwagę na dobór 
pracowników służby rol
nej). Powinni to być 
ludzie, którzy nie będą tej 
pracy traktować jako jeszcze 
jednego uciążliwego obowiązku, 
ale będą pracować z poświece
niem, z wiarą w skuteczność 
tej pracy.

Trudno myśleć nawet, by 
zmiana stylu pracy radiowęz
łów mogła się obyć bez wsze
chstronnej pomocy ze strony 
instancji partyjnych i rad na
rodowych. W tej chwili pomoc 
ta w zasadzie jest udzielana, 
ale zawsze dorywczo. Nie cho
dzi tutaj rzecz jasna 
tylko o pomoc admini
stracyjną, choć I ona Jest wat 
nk, (Wymieńmy choćby takie 
dokuczliwe bolączki Jak brak 
odpowiedniego wyposażenia 
studiów, brak papieru maszy
nowego ftp. Itp.). Bijemy się 
obecnie o pełną jawność ży
cia politycznego w gromadzie,

Drugi dzień obrad sesji Wojewódzkiej Ra
dy Narodowej poświęconej omawianiu wy
konania budżetu i planu gospodarczego za 
rok 1955 oraz zatwierdzeniu budżetu

Czy zasiały?
Szczecinek. Kierownik 

PZR tow. Henryk Czym 
bor informuje:

—W powiecie siewy 
kukurydzy przebiegają 
na ogół dobrze. Spół
dzielnie w rejonie POM 
Czaplinek zasiały już 25 
procent planowanego ob 
szaru. Niektóre z nich, 
jak Plawno, Pile, Pia
seczno kukurydzę już za 
siały...

Spółdzielnia 
w Pławnie

Według stwierdzenia 
tow. Czymbora kukury
dzę „już zasiała". Tym
czasem... okazuje się, że 
do 22 maja spółdzielcy 
w ogóle nie rozpoczęli 
jej siać, bo nie mają 
ziarna. Nie ma go w 
GS-le...

— Jak to? POM spół
dzielni ziarna nie dostar 
czyi?

Obecny w Pławnie a- 
gronom rejonowy POM 
z Czaplinka wzrusza 
ramionami:

— Nasz POM żadnej 
spółdzielni ziarna nie 
dostarczał...

Spółdzielnia 
w Piasecznie

Do 22 maja nie zasia
ła ani ara kukurydzy....

Można mnożyć przy
kłady, będące w jaskra
wej sprzeczności z „in
formacją" tow. Czymbo
ra. Można przytaczać 
fakty, świadczące o tvm, 
że do 22 maja PZGS w 
Szczecinku nie dostar
czył jeszcze ziarna ku
kurydzy do wszystkich 
GS-ów, że niektóre 
GS-y do 22 maja, choć 
ziarno otrzymały, nie 
sprzedały go ani 1 kg...

— Co o tym wszyst
kim myślicie, tow. Czym 
bor?

S. i K.

ZUZEL, KTÓRY 
ZASTĘPUJ!

MARMUR

W NOWYCH TY
CHACH przepro

wadzono próby zastoso 
Wania żużla palenisko
wego zamiast grysiku 
marmurowego do wy
twarzania estetycznej 
okładziny podmurówek 
domów. Żużel mający 
kształt czarnych błysz
czących ziarenek po
chodzi z palenisk elek
trowni „Zabrze", jedy
nej w Polsce posiada
jącej kotły dające taki 
typ żużla.

Jak wykazują pobież
ne obliczenia zastoso
wanie żużla zamiast 
grysiku marmurowego 
lub granitn przyniesie 
poważne oszczędnożcL

ODZYJE TEATR 
WAGANTOW

W CZASIE tegorocz
nych Dni Krako

wa, które trwać będą 
od Z—24 czerwca, odży- 
Je wiele ciekawych 1 
ładnych zwyczajów 
iredniowtecznych. Jed
nym z uieh będzie Te
atr Wagantów. Poprze
bierana w Średniowiecz 
n« stroje trupa akto
rów estrady poetyckiej 
przy Starym Teatrze, 
objeżdżać będzie żrcd- 
niowiecznym wozem

konnym ulice miasta, 
dając w różnych jego 
punktach przedstawie
nia.
„MATYLDA" NADAL 

PIERWSZA

rr OPALNTA „Matyl- 
da“, która od po

czątku miesiąca jako 
Jedna z niewielu ko
palń przemysłu węglo
wego wykonuje swe 
plany, pozostaje nadal 
na pierwszym miejscu. 
Choć współzawodniczą 
z nią takie znane ko
palnie Jak wysoce zme
chanizowana kop. „Cze
ladź", „Silesia" ezy 
„Chwałowice" — górni
cy „Matyldy" nie dali 
sobie wydrzeć pierw
szego miejsca.

WĘGORZE JUZ 
WYRUSZYŁY

,.T TYCH dniach wy- 
yy ruszyło z jezior I 
rzek pomorskich tysią
ce węgorzy w daleką, 
bo liczącą ponad 15 ty
sięcy kilometrów dro
gę. Kresem tej podróży 
bci wiz 1 paszportów 
będzie morze Sargasa, 
na drugim końcu Oce
anu Atlantyckiego, 
gdzie ryby złożą Ikrę 
i zginą na dnie Ocea
nu. Potomkowie leh 
wróeą na nasze wody 
po trzyletniej wędrów
ce w ciepłych nurtach 
golfstromu.

I planu gospodarczego na 
rok bieżący rozpoczął się od 
kontynuowania dyskusji za 
początkowanej w pierw
szym dniu obrad. Ogółem w 
dyskusji na sesji zabrało 
głos 30 dyskutantów. W dniu 
wczorajszym przemawiał tak 
że minister Adam Żebrow
ski.

Po przerwie obiadowej 
komisja wnioskowa przystą 
piła do opracowywania pro
jektu uchwały. Wobec dużej 
ilości zgłoszeń do dyskusji 
w czasie obrad dwukrotnie 
podejmowano uchwały o o- 
graniczaniu czasu przema
wiania. Mimo tego nie 
wszyscy mogli zabrać głos.

Na zakończenie dyskusji 
przewodniczący Prezydium 
Woj. RN tow. Jan Kawiak 
udzielił odpowiedzi na nie
które interpelacje radnych 
zgłoszone podczas sesji. Wo
bec ogromnej ilości proble
mów, jakie poruszono w dy
skusji, tow. Kawiak stwier
dził:

— Zadaniem Prezydium 
Woj. RN będzie jak najszyb 
sze przeanalizowanie tych 
problemów i zajęcie stano
wiska w porozumieniu z 
przewodniczącymi komisji 
Woj. RN, przewodniczącymi 
zespołów w okręgach wy
borczych. Informacja o tym 
złożona zostanie na najbliż
szej sesji Woj. RN. Radni 
poinformowani zostaną tak-

MATURA

Żywcem

Młodzież łdas XI-tych 
przeżywa obecnie swoje 
wielkie dni — okres egza 
minów maturalnych.

Na zdjęciu: absolwentka 
Liceum Ogólnokształcącego 
TPD w Koszalinie Włady
sława Kubacka podczas ma 
turalnej pracy pisemnej z 
matematyki.

Brat żywcem!
Myśl ta i<- 

skrzydlona tra
dycją nie padta 
wcale przed 
czterystu laty. 
Brać żywcem 
swoich pacjen
tów postanowili 
dentyści z Przy 
chodni Obwo
dowej w Koło

brzegu. I biotą.
Ze nie ma strzykawek? Ze są, 

lecz potłuczone? Ze brak za 
strzyków? Ze nie każdy mo 
że rwać zęby bez znieczu
lenia?

„Mnie zęby nie bolą" — 
powtarza sobie ob. kierow
nik Przychodni Dentystycz
nej w Kołobrzegu. W chwi
lach wolnych przypatruje 
się, jak dzięki jego zapo
biegliwości i trosce oszczę
dza się społeczne urządzę- 
»»icla dentyści?

Rybacy 
» Korabia « 
meldują:
Do dnia 21 bm. 

załoga „Korabia" 
wykonała plan po 
łowów za maj w 
118 proc. W wyko ; 
nanlu planu przo I 
<lu)e załoga kutra : 
„Koł-35" na czele 
z szyprem Kazi- 
mierzeni Jerma- 
kowiczem. który 
dotychczas wyko
nał plan mięslę- 
czny Jednostki w 
1685 proc.. „Ust- 
42“ z szyprem Wa 
cławem Grunczyń 
skim, który wyko 
nał 157,2 proc, pla 
nu oraz „Ust-30" 
s szyprem Zyg
muntem Kusto
szem, który wy
konał 148,8 proc, 
planu Jednostki. 
Wacław Kasprzak 

koroapondens

Materiały 
budowlane 

dla Koszalina
Do Koszalina nadcho

dzą pierwsze transporty 
materiałów budowla
nych bezprawnie zatrzy
manych (jak podaliśmy 
przed kilku dniami) 
przez dyrekcję ZBM w 
Szczecinie. Należy przy
puszczać, że niedobory 
zostaną w najbliższych 
dniach częściowo wyrów 
nane.

Odczyty TWP 
na wsi

O dużej popularności. Ja
ką cieszą tlę na wsi odczyty 
TWP, Iwladcay frekwencja, 
która w pierwszym kwarta
le br. przekroczyła 24 ty«. 
słuchaczy.

Ogółem w spółdzielniach 
produkcyjnych, PGR-ach 1 
wsiach indywidualnych na
szego województwa prele
genci TWP wygłosili wów
czas 714 odczytów, z czego 
13 • tematyce rolnej.

Dziś delegaci 
Ziemi Koszalińskiej 

wyjeżdżają 
na II Krajowy Zjazd 
Spółdzielczości Produkcyjnej

Konkurs na 
najlepszą 
wystawę 

przy 
zakładach 

pracy
W dniach oł 71 

maja <io 1 czer
wca „Bom Książ
ki" — księgarnia 
Nr 3 przy ul. 1-go 
Maja organizuje 
konkurs na najle
pszą wystawę 
książkową przy 
zakładach pracy.

Konkurs polega 
na urządzeniu naj 
bardziej estety
cznego stoiska i 
lekturą fachową 
1 specyficzną dla 
danego zakładu 
pracy. Na zwy
cięzców konkursu 
czekają liczne ni 
gredy w postaci 
dzieł czołowych 
pisarzy naszej li
teratury pięknej.

Dziś, w godzinach rannych wyjada z Kosza
lina delegaci naszego województwa na II 
Krajowy Zjazd Spółdzielczości Produkcyjnej.

Na Zjeździe spółdzielnie pro
dukcyjne Ziemi Koszalińskiej 
reprezentować będzie 100 dele 
gafów — członków spółdziel
ni, 33 aktywistów aparatu par 
tyjnego, rad narodowych, 
POM i ZSL oraz 5 chło
pów gospodarujących indy
widualnie.

Wczoraj odwiedziliśmy na
szych delegatów na krajowy 
zjazd w ośrodku szkolenia 
kadr spółdzielczości produkcyj 
nej, gdzie zebrali się przed 
wyjazdem do Warszawy. W 
każdym niemal pokoju gwar-

»G/os Koszaliński«
swoim Czytelnikom

W Dniach Oświaty, 
Książki i Prasy

Festyn niedzielny 
w którym przedstawią 
się koszalińskiej publicz
ności: 

»ŻOŁTODZ1ÓB« 
jazz 
soliści 
chór reweiersów 
trio żeńskie

30-osobowy 
zespól taneczny 

taniec meksykański 
„Carramba"

polska groteska taneczna 
„Umarł Maciek, umarł.-"

Poza tym wystąpią re
cytatorzy w repertuarze 
monologów oraz dzien
nikarze „Głosu Kosza
lińskiego". W progra-■ 
mie imprezy — liczne 
konkursy 1 niespodzian
ki. — Zapowiada: Bo
gusław Reichhart.
WSTĘP BEZPŁATNY

22 maja 1858 r. członkowie delegacji komisji spraw nagranf- 
cznych francuskiego Zgromadzenia Narodowego odwiedzili Ka
rolin — siedzibę „Mazowsza".

Na zdjęciu: przewodniczący delegacji — D. Mayer (drugi z le
wej! 1 członek delegacji Jean Bouhey w rozmowie z członki
niami zespołu „Mazowsze". Pierwszy od lewej poseł Oskar Lan
ge — przewodniczący aekcjl francusko-polskiej grupy Unii Mię
dzyparlamentarnej.

QAPw fot. Onądg



Konkurs - ankieta 
Domu Książki 

i »Głosu
Koszalińskiego*
Na«z konkurs dotyczy książki, 

form docierania jej do rąk czy
telnika, zainteresowań, po
trzeb 1 życzeń.

Dlatego prosimy Was, Czytelni 
cy, przeczytajcie uważnie nasze 
pytania 1 postarajcie się jak 
najbardziej wyczerpująco na 
nie odpowiedzieć.

To pomoże w pracy 1 „Do
mowi Książki**', 1 wydawnic
twom, 1 naszej redakcji.

Szczególnie interesujące wy
powiedzi po zakończeniu kon- 
kursu-ankiety będą publikowa
ne na lamach „Głosu Koszaliń
skiego**, a ich autorzy otrzy
mają dodatkowo upominki Książ 
kowe.

PYTANIA
1. Jakie masz uwagi pod ad

resem P.P. „Domu Książki*' 
szczególnie zaś księgarni, z któ 
rej usług najczęściej korzy
stasz, lub chcialbyć korzystać?

2. Jakie formy informacji o 
nowościach wydawniczych naj
bardziej ci odpowiadają — czy 
komunikaty radiowe i prasowe, 
czy informacje ofertowe (ewen
tualnie może masz jakieś inne 
propozycje)?

3. Jakie Twoim zdaniem na
leżałoby wznowić tytuły wy
dawnictw fachowych lub lite
ratury pięknej, których naby
cie uniemożliwiły niskie nakła
dy?

4. Jakie braki literatury fa
chowej odczuwasz w Twoim za
wodzie? Podaj tematykę, lub 
konkretne tytuły.

5. Czy uważasz za słuszne roz
pisanie subskrypcji na cykle 
wydawnictw fachowych 1 Jakich 
autorów literatury pięknej po
winny objąć dalsze subskryp
cje?

«. Czy kolporter w Twotm za
kładzie pracy dostarcza potrzeb 
ne książki fachowe? Jeśli nie, 
to gdzie Twoim zdaniem tkwi 
przyczyna tego?

7. Co sądzisz o szacie graficz
nej wydawanych książek?

8. Czy uważasz za potrzebne 
otwarcie nowych księgarni 1 
gdzie? — Podaj bliższą lokali
zację.

9. Jakie konkretne tytuły (lub 
Jaką tematykę) wydawnictw fa
chowych wydawanych zagrani
cą należałoby wydać w prze
kładzie na język polski?

10. Jaką tematyką wydawni
czą Jesteś osobiście zaintereso
wany?

Cl wszyscy, którzy nadeślą 
nam odpowiedzi na podane pyta 
nla wezmą udział w losowaniu 
kilkudziesięciu wartościowych 
książek, m. in.: Mickiewicz — 
Dzielą (18 tomów). Malarstwo 
Europ, w galeriach polskich 
(album), Goethe — Dzieła (4 
tomy), Tuwim — Dzieła (2 to
my) oraz 25 innych nagród 
książkowych.

Termin nadsyłania odpowiedzi 
upływa 1 czerwca 1938 r. (de
cyduje data stempla pocztowe
go). Odpowiedzi należy prze
syłać na adres:

P.P. „Dom Książki",
Gdańsk — Wrzeszcz, ul. Ml- 

szewskiego 1S (sekcja propagan
dy) z dopiskiem na kopercie: 
Konkurs-ankieta.

„Nowa Huta" — Kala Nag — 
seanse o godz. 18, 18 1 20.

„Młoda Gwardia" Rokossowo — 
nieczynne.

WDK — Aleko — seans o godz. 
17.30.

W SŁUPSKU
„Polonia" — Rekrut Bum. 
„1 Maj" — Nasz dyrektor. 
USTKA — Włóczęga.
BIAŁOGARD — Niedokończona 

opowieść.
SZCZECINEK — Tata, mama, 

gosposia i ja.
WAŁCZ — Był sobie król.
SŁAWNO — Prywatne życie 

Henryka VIII.
DARŁOWO — Skradziony 

uśmiech.
KOŁOBRZEG — Czerwone łąki.
POŁCZYN-ZDROJ — Przed po

topem.
BYTÓW — Upadek Emiratu.
MIASTKO — Szeregowiec Brow 

kin.
CZŁUCHÓW — Ultomfl.
ZŁOTOW — Małżeństwo w mro 

ku.
JASTROWIE — Księżniczka Ma 

ry.
ŚWIDWIN — Cud zdarza się 

raz.
DRAWSKO — Panna de Scude- 

ry.
ZŁOCIENIEC — Kochajmy wla 

sne żony.

PROGRAM I 
na dzień 28. bm. (piątek) 

na fali 1 322 mb. _ 
Program dnia: 8.58, 15.21. 
Wiadomości: 5.05, 8.00, 7.00, 1.00, 

S.30, 12.04, 16.00, 20.00, 23.00, 
ł.U PoJaklo melodio taneczne.

Proszę o głos

Nie wykorzystane kadry
(Rozważania bezpartyjnego)

nieXtvlkJoaZS Jak m6wle «««”• 1 rzeczowo
Prawrt^ naszych brakach 1 błędach.

*orzka Prawda, Jest lepsza odUff - H legendy, gdyż jest nie tylko nauką, ale I wy- 
o .praw"ed?lw°o«* f°rmle krytykl 1 samokry‘yk1' w walce

WSZYSCY zdajemy sobie 
dokładnie sprawę, jak 
ważne i wciąż aktualne 

jest zagadnienie prawidłowe
go rozstawienia kadr, tego 
(słusznie tak nazwanego) zło 
tego funduszu naszej partii. 
Zadanie polega na tym, aby 
umieć celowo rozstawiać lu
dzi według ich zdolności, za
miłowań i siły moralnej.

Mądra polityka kadrowa, to 
właśnie podstawowa funkcja 
kierownictwa politycznego 
przy obsadzaniu odpowiedział 
nych stanowisk. Kult jedno
stki, tak ostro potępiony przez 
XX Zjazd KPZR przejawił się 
i u nas w duchu beriowszczy 
zny, w kapralskim komendero 
waniu w naginaniu wielu błę
dów do miana dywersji, co 
już III Plenum KC naszej par 
tii zasygnalizowało i potępiło. 
W wyniku postępowania reha
bilitacyjnego wielu niesłusz
nie oskarżonych o dywersję 
zwolniono z więzienia, a w la 
tach 1954—1955 przywrócono 
prawa członków partii wielu 
towarzyszom.

Atmosfera nieufności i po
dejrzliwości sprzyjała aseku- 
ranctwu, Usuwano lub nie do
puszczano do stanowisk ludzi 
z tak zwanymi „haczykami" 
lub plamami w przeszłości, lu 
dzi, którzy pragnęli okupić 
swe dawne błędy przez pełną 
ofiarności pracę, ludzi często 
o wybitnych kwalifikacjach.

PODKREŚLANO wów- 
■ czas problem czujności 

rewolucyjnej. Aby chronić par 
tię i organa władzy ludowej 
przed ludźmi przypadkowy
mi — zakładano stanowczo, 
że człowiek, który służył w 
dawnym aparacie sanacyjne
go ucisku, choćby nawet po
chodził ze sfer robotniczych 
czy chłopskich jest obcy ideo
wo i w żadnym razie nie mo
że brać udziału w budowie 
podstaw socjalizmu.

Głęboko się mylą ci, co są
dzą, że socjalizm mogą budo
wać tylko członkowie partii, 
iako bojownicy najbardziej o- 
fiarni, najbardziej zahartowa-

8.30 Rozmaitości rolnicze. 8.06 Mo 
zalka muzyczna. 7.10 Melodie roz 
rywkowe. 7.40 Kalendarz radio
wy. 7.45 Błękitna sztafeta. 8.08 W 
rytmie walca. 9.00 „Jan Bielecki" 
— poemat J. Słowackiego — aud. 
dla kh VII. 9.40 Audycja dla 
przedszkoli. 10.35 Koncert życzeń. 
11.30 Muzyka 1 aktualności. 12.10 
Przegląd prasy. 12.30 „Na swojską 
nutę". 13.00 Aud. dla wsi. 13.10 
„Narodziny statku" — aud. dla 
kt. VIII. 13.40 Przerwa. 15.30 
„Ania z Zielonego Wzgórza" — 
ode. pow. L. M. Montgomery — 
dla dzieci. 16.05 Koncert rozryw
kowy. 16.50 Porady praktyczne. 
17.35 Śpiewamy pleśni 1 piosenki. 
18.00 Radiowy kurs nauki Języka 
rosyjskiego. 18.20 Pełnym głosem 
o sprawach młodzieży. 18.45 „wy
cinanka kurpiowska" — pleśni, 
wierszo 1 proza o Kurpiach. 20.35 
„Bogactwo Kwiryny" słuchowi
sko w/g pow. P. Gojawiczyńskiej 
pt. „Rajska jabłoń". 22.05 Gra ze 
spót Kazaneckiego. 22.35 Muzyka 
taneczna.

PROGRAM II 
na fali 367 mtr.

Program dnia: 5.50, 12.35.
Wiadomości: 5.30, 8.30, 8.00, 8.30, 

14.00, 18.15, 21.30, 23.50.
5.05 Muzyka. 5.25 Gimnastyka. 

5.45 Kalendarz radiowy. 5.55 Tań
ce ludowe. 6.15 „Jak zapobiegać 
demoralizacji dzieci 1 młodzie
ży" — pogadanka dla rodziców. 
Od godz. 7.10 do 9.00 transmisja 
programu I-go 9.00 Przerwa. 12.40 
„Z piosenką jest nam wesoło" — 
aud. dla kl. I I II. 13.00 Koncert. 
14.50 Muzyka rozrywkowa. 15.30 
Koncert studentów PWSM w So
pocie. 16.40 Gra zepót Gorklewl- 
cza 1 Skowrońskiego. 17.00 „Z ży
cia Związku Radzieckiego. 17.30 
„Na warszawskiej fali". 18.20 
„Kompozytor tygodnia" — Miko
łaj Rlmskl-Korsakow. 19.00 Muzy
ka i aktualności. 19.30 „Tak źle 
i Berlińskim nie jest" — repor
taż S. Broszklewlsza. 20.05 Polska 
muzyka baletowa. 20.25 Dyskusja 
przed mikrofonem. 20.45 „Z me
lodią 1 piosenką przez świat". 
22.00 Kronika sportowa. 22.42 Fe
lieton (w przerwie koncertu). 
22.52 D. c. koncertu.

nł, najbardziej pewni, słowem 
ludzie bez skaz i plam. Od
trącając innych od współpra
cy, zatracają oni poczucie te
go, że niejako kwestionują 
wiarę w humanitaryzm nasze 
go ustroju i słuszność spra
wy. W praktyce przecież bu
downiczymi socjalizmu są też 
milionowe rzesze bezpartyj
nych, którzy na wezwanie i 
program Frontu Narodowego 
pracują dla zwycięstwa spra
wy pokoju i lepszego jutra 
każdego człowieka.

Mogą i powinni budować 
socjalizm i ci, którzy w prze
szłości błądzili, znajdowali 
się pod wpływem obcej ideo
logii, a w obliczu słusznej i 
mądrej polityki partii i rządu 
chcą teraz dać swój wkład w 
dzieło budowy socjalizmu.
QZIS, po okrzepnięciu na- 
■^szego ustroju, możemy so 

bie otwarcie powiedzieć, że 
wbrew linii politycznej partii, 
wbrew wskazaniom II Zjazdu 
PZPR, owianego wzniosłym 
duchem socjalistycznego hu
manizmu, tylekroć potępione 
doktrynerstwo, martwy dog- 
matyzm, bezduszny funkcjona 
lizm pokutuje jeszcze w wielu 
ośrodkach wraz z wszelkimi 
przejawami dygnitarstwa i ku 
moterstwa.

Przejawiło się to 1 w Koszą- 
llnie w postaci oportunizmu t 
łatwizny przy rozwiązywaniu 
trudnych zagadnień personal
nych, w braku śmiałej, męskiej 
decyzji w załatwianiu spraw 
ciężkich, a zwłaszcza spraw lu
dzi obciążonych balastem daw
nej przynależności do obcych 
środowisk.

Bo przecież łatwiej 1 wygod
niej jest pozbyć się bez załat
wienia sprawy człowieka, który 
miał nieciekawą przeszłość, choć 
się nie kwestionuje Jego zasług 
1 oddania sprawie na obecnym 
etapie, niż mu zaufać 1 wycho
wywać, bo Jest to człowiek z 
tzw. „haczykiem".

Bezpieczniej Jest ustawić na 
stanowisko miernotę, ale z „czy 
stą" ankietą, niż człowieka, któ
ry poznał swe dawne błędy, 
ale szuka pracy 1 zrozumienia. 
Szuka ratunku w partii, bo wie
rzy, że tam się nie zawiedzie, 
że tam żyją 1 pracują ludzie 
dla dobra ludzkości.

I dlatego nie wolno dopu
ścić do tego aby podobnie jak 
w sztuce Jerzego Lutowskie- 
go („Ostry Dyżur”) bohater 
sztuki, który odsiedział wyrok 
za współpracę z bandą leśną 
i pragnął bezskutecznie do
znać zrozumienia, chce oku
pić swe błędy ofiarną pracą, 
a natrafia na niepowodzenie 
z bólem i żalem powiedział: 
„wciąż odtrącana ręka zamie
nia się w pięść.”
IZ AŻDY pozyskany dla 
** sprawy człowiek w ustro 

Ju socjalistycznym jest cen
nym nabytkiem i winien zna
leźć pomoc, gdyż socjalizm si 
lę swą czerpie nie z dóbr ma
terialnych, ale z wiary w ezło 
wieka, jego przeobrażenia du
chowego pod wpływem wy
chowawczym ustroju i z zau
fania milionowych rzesz ludz
kich całego świata.

Tak, jak nie można w poli
tyce personalnej sugerować 
się wyłącznie brodą dawnych 
zasług, tak również sprawa 
„haczyka” czy też plamy z 
przeszłości nie może przesło
nić nam sprawy żywego czło 
wieka, jego obecnej postawy, 
jego obecnego stosunku do na 
szej rzeczywistości.

Jednym sprawdzianem przy 
datności człowieka do pracy 
kierowniczej powinna być wy
łącznie miara jego zdolności, 
miara Jego oddania naszej 
wielkiej sprawie budowania 
Polski Socjalistycznej. Tym
czasem w praktyce kadrowej 
jest wiele przegięć i powierz
chowności.

Oto kilka faktów.
23-letnt ob. Stanisław Danecki 

został wysunięty na dyrektora 
MHD w Koszalinie 1 po prze
prowadzeniu gloryfikacji w miej 
scowej prasie wybrany został 
na radnego do WRN w Kosza
linie.

Ob. Danecki, pozbawiony właś 
clwcj opieki i kontroli za dopusz
czenie do „zepsucia towarów 
żywnościowych na sumę około 
COC tys. złotych" I podejrzenie 
dokonania nadużyć pieniężnych, 
oczekuje swej sprawy. Gdyby 
dokładniej przeanalizowano dzla 
łalność Daneckiego na popraed- 
nlm stanowisku prezesa spół
dzielni „Sztuka", może sprawa 
przyjęłaby inny obrót.

Urzędniczka PSS Koszalin, ob.

Brylińska, pełniąca zaszczytny 
obowiązek sekretarza organiza
cji partyjnej przywłaszczyła so
bie składki I pieniądze z kasy 
koleżeńskiej, za co sprawiedli
wym wyrokiem sądu skazana 
została na 2 lata więzienia I sąd 
słusznie karę tę zawiesił, biorąc 
pod uwagę, że jest ona matką 
małych dzieci. KM jednak prze
jawił może zbyt wielki huma
nizm, nie skreślając skazanej z 
listy członków partii, gdy zwa
ży Się, że jeszcze nie spłaciła 
ona ponad 2 900 zł.

19 lat liczący ob. Stanisław 
Zatorski po powrocie z lagrów 
hitlerowskich wstąpił do MO, 
a później pracował w „Domu 
Książki" w Koszalinie 1 jako se 
kretarz organizacji partyjnej 
zwalczał dyrektora Rutkowskie
go 1 Jego klikę za złą pracę. 
Centralny Zarząd „Domu Książ
ki" po powrocie Zatorskiego z 
ćwiczeń zwolnił go z art. 32. 
Mimo dwukrotnych uchwal egze 
Kutywy organizacji partyjnej, 
nie wzięto w obronę tow. Za
torskiego, który 8 lat będąc 
wzorowym członkiem partii, w 
rezultacie przestał płacić skład
ki, . a ponieważ żądał on załat
wienia swej sprawy — został 
skreślony z listy członków 
partii. Słabą pociechą dlań jest 
zwolnienie ze stanowiska oma
wianego dyrektora Rutkowskie
go. Młody, ale twardy bojownik 
idei sprawiedliwości w ten spo
sób odszedł od partii, ale czy 
nie należałoby mu pomóc? Za
torski pracuje nadal z odda
niem dla sprawy jako główny 
mechanik w Wojewódzkim Za
rządzie Handlu, ale czy nie wi
nien on być z powrotem pozy
skany dla partii?

Tu mogłoby się nasuwać 
pytanie: dobrze, dobrze, a 
gdzie czujność rewolucyjna?

Owszem, czujność była i 
jest, ale ostrze jej często kie-* 
ruje się w ludzi, którzy jak 
się to potocznie mówi — ma 
ją brudną ankietę... Tu rodzi
na za granicą, tam znowu oj 
ciec lub sam petent należy do 
obcego środowiska, bo w prze
szłości „17 lat temu wstecz” 
należał od aparatu ucisku—by 
ly sędzia, prokurator, poli
cjant, leśniczy, sekwestrator

A zapomina się lub nie bie- 
rze się pod uwagę, że niejeden 
z tych „podpadniętych” sprzy 
jał uciśnionym, a do ustroju 
kapitalistycznego czul niechęć 
lub nawet wrogość. Zęby żyć, 
musiał pracować i nie mógł 
jak teraz wybierać sobie zaję
cia. Zona i dzieci jeść wołały, 
a nikt darmo nie dawał żyw
ności. Zapomina się też, że 
rubryki w gazetach „Przyczy
na samobójstwa" przeważnie 
głosiły: odebrał sobie życie z 
braku pracy.

Brat niżej podpisanego 
Ambroży Dziemian zwolnio
ny urzędnik firmy Bracia 
Ruch i T. Werner też z takiej 
przyczyny zakończył swe po
rachunki życiowe.

Gdy przyszło wyzwolenie, 
to pewna liczba tych ludzi z 
niesławną przeszłością poszła 
do lasu, a i ci w końcu zro
zumieli, że walczyć z narodem 
w imię interesów pijawek kapi 
talistów i obszarników nie ma 
sensu.

Pozostali ludzie z aparatu 
ucisku opowiedzieli się za no 
wym ustrojem i włączyli się 
w ogólny nurt twórczej pra
cy, ale wielu z początku odtrą 
cono i poddano ostracyzmo
wi...

• • •

ZNIKNĄĆ musi marno
trawstwo kadr, gdyż nie 
stać nas na odsuwanie ludzi 

zdolnych i ęhętnych do pracy, 
a zastępowanie ich słabymi 
pracownikami w imię żle poję 
tej czujności rewolucyjnej.

Czujność rewolucyjną nale
ży stosować nie tylko w for
mie izolowania bogatego ku
łactwa i zwalczania wrogów 
klasy robotniczej i państwa lu 
dowego. Polega ona też na u- 
miejętnym chronieniu i pozy
skiwaniu dla partii uczciwych 
i oddanych sprawie ludzi.

Wielka nasza sprawa budo
wy socjalizmu potrzebuje nie 
obiboków, lawirantów i bez
dusznych maszyn do głosowa 
nia, ale potrzebuje ludzi, któ
rych pasjonuje idea walki o 
pokój i szczęście całej ludz
kości.

JOZEF DZIEMIAN 
technik bhp przy KZO 

Koszalin

Sprostowanie
Do wypowiedzi radnego Hrynle 

wlezą na sesji Woj. RN wkradła 
się we wczorajszym numerze po
myłka. W zdaniu: „pian produk
cyjny w roku 1954'* ttd. — winno 
być: plan akumulacji w roku itd.

Jednocześnie wyjaśniamy, że 
podana wskaźniki WZP dotyczą 
udziału kosztów materiałów 1 tun 
duszu plac w kosztach ogótnych.

0 jawność załatwiania 
skarg i krytyki prasowej

Sposób załatwiania skarg 
i zażaleń ludności oraz rea
gowania na krytykę w ko
szalińskich instytucjach I 
zakładach pracy pozostawiał 
wiele do życzenia. Bardzo 
często rozpatrywane były 
one niewnikliwie albo zbyt 
długo nabierały mocy urzę
dowej w biurkach kierow
ników. Podobny był stosu
nek do krytyki prasowej. 
Często na słuszną krytyką 
prasową nie było wcale od
dźwięku. Np. Prezydium 
MRN, chociaż w ostatnim 
czasie znacznie pod tym 
względem się poprawiło, nie 
odpowiedziało jeszcze na po
nad 30 notatek wzgl. arty
kułów prasowych, które u- 
kazały się w styczniu, lu
tym i marcu br.

Lekceważącym 1 karygod
nym stosunkiem niektórych 
odpowiedzialnych towarzy
szy do skarg i zażaleń oraz 
krytyki prasowej zajął się 
Komitet Miejski partit w 
Koszalinie. Zagadnienie to 
omówiono szczegółowo na 
ostatnim posiedzeniu egze
kutywy KM, która celem 
sprawniejszego i wnikliw
szego załatwiania skarg pod 
jęła uchwałę zobowiązującą 
m. in.. pracowników komi
tetu oraz kierowników in
stytucji i zakładów pracy do

Sesja Woj. RN 
zatwierdziła budżet i plan gospodarczy 

na rok bieżący

że indywidualnie o wynikach 
załatwienia wniosków jesz
cze przed sesją czerwcową.

W dalszym ciągu, zgodnie 
z przyjętym przez radę po
rządkiem obrad, przewodni
czący komisji wnioskowej 
radny Chochman odczytał 
projekt uchwały o budżecie 
i planie gospodarczym na 
rok bieżący.

Następnie przewodnicząca 
sesji radna Maria Rzucidło 
odczytała projekt uchwały 
Woj. RN w sprawie zatwier 
dzenia rocznego sprawozda
nia z wykonania jednostko
wego i zbiorczego budżetu 
województwa koszalińskiego 
za rok 1955. Projekty obu 
uchwał poddano pod głoso
wanie jednocześnie. Rada 
przyjęła je jednomyślnie.

Dziś delegaci Ziemi Koszalińskiej 
wyjeżdżają 

na II Krajowy Zjazd 
Spółdzielczości Produkcyjnej

no. Delegaci są wyraźnie pod 
nieceni. Wielu z nich zamie
rza zabrać głos na Zjeździe.

miasteczku, powiecie. Czy po
moc polityczna, udostępnienie 
kolektywowi radiowęzła szere
gu informacji z życia politycz
nego i społecznego powiatu nic 
przyczyniłaby się do pogłębie
nia tej jawności? Liczne rzesze 
słuchaczy nabrałyby wówczas 
więcej zaufania do posunięć 
władzy terenowej.

Tak więc sprawy odpowied
niego doboru członków kolek
tywów radiowęzłów I co za 
tym idzie zwiększenie opieki I 
pomocy dla radiowęzłów ze 
strony instancji partyjnych i 
władz terenowych — to kwe
stie, których rozwiązanie po
winno przyczynić się do ulep
szenia pracy radiowęzłów.

rozpatrywania poważniej
szych skarg jawnie przy u- 
dziale całej załogi, przeka
zywania skarg w sprawach 
bytowych, pracy 1 płacy ra
dom zakładowym, a odpo
wiedzialnych członków Pre
zydium MRN zobowiązano 
do szybkiego reagowania na 
skargi ludności i krytykę. 
Instruktorzy KM mają poza 
tym obowiązek śledzić za 
krytyką prasową f kontrolo
wać, czy wyjaśnienia nad
syłane przez instytucje nie 
są wykrętne — pokrywają 
się z prawdą. Ważniejsze 
sprawy, a przede wszystkim 
sprawy dotyczące członków 
partii I organizacji partyj
nych, mają być omawiane 
na zebraniach podstawowych 
organizacji partyjnych.

Egzekutywa zwróciła rów
nież uwagę, że skargami lu
dności mało interesują się 
zarządy okręgowe związ
ków zawodowych.

Spodziewamy się. że . za 
przykładem Komitetu Miej
skiego w Koszalinie pójdą 
inne komitety partyjne, bo
wiem z biernym stosunkiem 
do krytyki prasowej spoty
kamy się nie tylko w Ko
szalinie, ale także w innych 
powiatach naszego woje
wództwa.

<x>

Uchwałę o rozszerzeniu 
uprawnień rad narodowych 
niższego szczebla przyjęto 
również jednomyślnie z u- 
względnieniem poprawek 
zgłoszonych przez radnego 
Aleksandra Majorka.

Proponowaną przez wice
przewodniczącego Prezy
dium Woj. RN tow. Jana 
Pemala uchwałę o częścio
wej reasumpcji uchwały 
nr 6 Woj. RN przyjęto także 
jednomyślnie.

W wolnych wnioskach o- 
mówiono sprawę radnej Ka
niowskiej z Czernina, która 
została wykluczona ze spół
dzielni produkcyjnej. Dla 
zbadania sprawy na miejscu 
sesja wybrała specjalną ko
misję. Zaproponowano tak
że, by sesje Woj. RN odby
wały się częściej i były P°“ 
święcone poszczególnym Pro 
blemom naszego wojewódz
twa.

W Jednym z pokojów, za- 
stajemy liczną grupę delega
tów. Odwiedziło ich kilku by- 
towiakóW. Wojciech Hapka z 
Somin, pow. Bytów przyszeat 
porozmawiać ze spółdzielcami 
z pow. Szczecinek. Jest on 
członkiem komitetu założyciel 
skiego i pragnie poradzie się 
bardziej od siebie doświadczo 
nych ludzi.

Przewodniczący spółdzielni 
w Siemczynie (pow. Szczeci
nek), Michał Dejneko uważa, 
że najlepsza propaganda to 
naoczne przekonanie się chło
pów indywidualnych jak go
spodarują spółdzielnie. Opo
wiada więc o swoim zespoło
wym gospodarstwie. Jest się 
rzeczywiście czym pochwalić. 
Spółdzielnia w Siemczynie 
zdobyła w tym roku w powie 
cie szczecineckim sztandar 
przechodni za najlepsze osią
gnięcia.

Do dyskusji włącza się rów 
nież Franciszek Podgórny —' 
przewodniczący spółdzielń* 
produkcyjnej z Plawna. Spój* 
dzielcy z Pławna to doświad
czeni jut gospodarze. Zesp^ 
Iowo gospodarują od 
roku.

Żegnamy delegatów 
im jak najowocniejszych 
brad w Warszawie.



Wykonanie budżetu i planu gospodarczego za rok 1955 
oraz projekt budżetu i planu gospodarczego na rok bieżący 
Obszerne fragmenty referatu Prezydium Woj. RN w Koszalinie wygłoszonego przez wiceprzewodniczącego 

Prez. Woj. RN tow. Jana Jabłońskiego na sesji Woj. RN

B
udżet wojewódz-’ 
twa koszalińskiego \ 
na rok 1956 po< 
stronie dochodów 
zamyka się kwo

tą 679.5 min zł oraz taką 
samą kwotą po stronie wy
datków, a zatem jest więk
szy w porównaniu z rokiem 
ubiegłym o 22,1-proc, w ce
nach 1936 r.

Wykonanie budżetu za 1955 rok
Ogółem w roku 1955 zbiór 

czy budżet województwa zo- 
stcł wykonany:

po stronie dochodów — 
99,5 proc.;

po stronie wydatków bie
żących —- 98,8 proc.;

po stronie wydatków in
westycyjnych —- 83,8 proc.

Lepsze wykonanie budżetu 
po stronie dochodowej po
zwoliło na osiągnięcie nad
wyżki budżetowej w kwo
cie 12,5 min zł. Wpłynęło 
na to przekroczenie plano
wych dochodów o 11 proc, 
w podatkach 1 opłatach od 
ludności, o 1,2 proc, w In
nych dochodach, jak od
płatność z przedszkoli, szpi
tali itp. oraz 100 proc, wy
konanie dochodów z podat
ków od przedsiębiorstw pań 
stwowych.

Lepsza praca rad narodo
wych, szczególnie systema
tyczne umacnianie się gro
madzkich rad naródówych 
oraz sprawniejsza działal
ność aparatu finansowego 
pozwoliły na zabezpieczenie 
środków pieniężnych na wy 
konanie zadań gospodar
czych.

Pomimo tej poprawy na
leży stwierdzić, że stopień 
zaktywizowania rad narodo
wych, szczególnie ich prezy
diów i kierowanego przez 
nie aparatu wykonawczego, 
jest jeszcze niedostateczny 
w stosunku do wzrostu za
dań.

Z najistotniejszych niedo
ciągnięć wymienić należy ta 
kie jak: niewykonanie zadań 
budżetowych z gospodarki 
nieuspołecznionej, do któ
rych należy w szczególno
ści podatek gruntowy oraz 
podatek dochodowy. Plan 
wpływów z podatku grun
towego na rok yl955 przewi
dywał 64,2 min zł, a uzyska
no tylko 59,6 min zł, tj. 
zrealizowano 93 proc, planu. 
Żaden powiat nie wykonał 
w roku 1955 planu podatku 
gruntowego w 100 proc.

A czy w ub. roku były 
możliwości wykonania po
datku gruntowego? Stwier
dzamy, że możliwości takie 
Istniały. Gdyby nasze gro
madzkie rady sprawniej pra 
cowały na tym odcinku oraz 
gdyby lepszą była ich praca 
uświadamiająca.

Niezadowalającą sytuację 
mamy we wpłatach przed
siębiorstw do budżetu. Glo
balne wpłaty do budż.etu zo
stały wykonane tylko w 
94,4 proc., przy czym nie o- 
slągnięto 2 min zł planowa
nych dochodów. Zostało to 
spowodowane niezrealizo
waniem planowej akumula
cji przez wszystkie piony 
gospodarcze, wiażące się wy 
nikami z budżetami tereno
wymi, jak przedsiębiorstwa 
przemysłu terenowego, ob
rotu towarowego gospodar
ki komunalnej i byłego 
BPP.

Globalne wydatki zreali
zowano w 9R.4 proc., w tym 
wydatki na cele inwestycyj 
ne tylko w 83 proc, tzn. 
nie zainwestowaliśmy 14 
min zł. W wyniku tego nie 
oddaliśmy w terminie obiek 
tów inwestycyjnych do u- 
żytku, a na domiar złego 
musieliśmy uruchomić re
zerwę inwestycyjną na po
krycie nie dokończonych 
budów w wysokości S min 
złotych.

Nie zakończono f ni* od
dano dla potrzeb epołeczeń- 
»twa 26 obiektów inwesjy-

Analizując cyfry budżetu 
na 1956 r. łatwiej nam bę
dzie zrozumieć je oraz ła
twiej będzie wykonywać 
trudne zadania gospodarcze, 
znajdujące odbicie w budże
cie wówczas, gdy dokonamy 
analizy wykonania budżetu 
i planu gospodarczego w 
roku 1955.

cyjnych, miedzy Innymi sto
larni mechanicznej w Zło- 
cieńcu, mtynu zbożowego w 
Białogardzie, fabryki wo
zów w Sianowie, przychod
ni weterynaryjnej w Człu
chowie. W pionie WZBM 
nie oddano dwóch budyn
ków mieszkalnych. Nie u- 
kończono budynku biura 
projektów. Nie wykonano i 
nie oddano do użytku szkół 
w Białogardzie, Złocieucu i 
Damnicy. Ni* uruchomiono 
ośrodka zdrowia w Nożynie, 
żłobka dzielnicowego w Bia
łogardzie.

Do zasadniczych przyczyn 
niewykonania planu inwe
stycyjnego zalicza się rzeko
mo, jak to usiłują tłumaczyć 
niektórzy towarzysze z rad 
narodowych, odpowiedzialni 
za wykonawstwo inwestycji, 
tzw. przyczyny obiektywne. 
Prawdziwe jednak przyczy
ny tkwią w poważnych za
niedbaniach inwestorów, któ 
rzy nie potrafili na czas 
przygotować inwestycji do 
wykonawstwa, tzn. nie za
bezpieczyli w terminie do
kumentacji technicznej, nie 
dopilnowali w przepisowym 
terminie zlokalizowania in
westycji, uporządkowania do 
kumentacji prawnej itp.

Jeśli chodzi o grupę wy
datków bieżących — najniż
sze wykonanie występuję w 
resorcie kultury — 95 proc. 
— a przecież potrzeby kul
turalne naszego wojewódz
twa są olbrzymie i nie by
liśmy w stanie ich zaspo
koić.

Nie wydatkowały sum 
budżetowych resorty oświa
ty i zdrowia na kwotę oko
ło 2 min zł. mimo że w re
sortach tych istnieją palące 
potrzeby, jak remonty bie
żące 1 kapitalne szkół, przed 
szkoli, internatów itp.

W kampanii wyborczej do 
rad narodowych zgłoszo
ne zostały ogółem 234 wnio
ski o treści ekonomicznej, 
których realizacja uzależ
niona była od ujęcia ich pla
nami gospodarczymi.

7. wymienionej Ilości wnlo 
sków realizacja 195 leżała w 
możliwościach rad narodo
wych. a realizacja pozosta
łych 39 uzależniona jest od 
decyzji władz centralnych.

W planie inwestycyjnym 
na rok 1955 ujęliśmy 33 
wnioski, z którrch zrealizo
wano 14. M. In. rozpoczę
liśmy nrodukcje odlewów w 
Koszalinie, odbudowaliśmy 
7 mostów, 480 zagród chłon- 
skich, uruchomiliśmy łaźnię 
w Sławnie itp.

Poważnym brakiem nato
miast I ’ wina Prezydium 
Woj. RN Jest fakt, że dzie
więć postulatów ujętych nla 
nami Inwestycyjnymi r. 1955 
nie doczekały się realizacji.

Nie oddaliśmy do użytku 
społeczeństwa, na skutek 
zbyt późnego dostarczenia 
dokumentacji przez WBP 
żłobka w Białogardzie. 7. 
winy ówczesnego BPP za
kończenie budowo szkoły w 
Białogardzie nastąpi dopie
ro w roku bieżącym, a nic 
jalj postulowało społeczeń
stwo, w roku 1955.

Niezrealizowanie tych po
stulatów programu Frontu 
Narodowego obciąża w pier
wszym rzędzie Prezydium 1 
podległe mu wydziały f za
rządy. które w sposób ma
ło operatywny czuwały nad 
przebiegiem realizacji tych 
inwestycji.

W 1956 roku ujęliśmy w 
planie inwestycyjnym 14 
wniosków, np. — rozbudo
wę sieci wodociągowej w 
Białogardzie, Drawsku i 
Człuchowie, wyposażenie 
szpitala w Połczynie-Zdroju, 
wybudowanie szkoły w 
Szczecinka itp.

Winą naszą było, że nie 
potrafiliśmy informować na 
bieżąco społeczeństwa o mo
żliwościach, czy też niemożll- 
wośclach zrealizowania tego 
czy innego postulatu Frontu 

. Narodowego.
Prezydium Woj. RN czuje 

się w obowiązku poinformo
wać obywateli radnych i spo 
leczeństwo naszego wojewódz 
twa, że będzie starało się za
bezpieczyć wykonanie niezre-

Rok 1956 — pierwszy rok 
planu 5-letniego zakłada zna
cznie większe i odpowiedział- 
niejsze zadania gospodarcze 
i finansowe.

Wyrazem tego Jest nasz 
plan i budżet na rok 19E6

Rolnictwo
Budżet roku 1956 Jest 

odzwierciedleniem uchwały V 
Plenum. Wydatki na cele rol
nictwa wynoszą ogółem 82,7 
min złotych, czyli wzrost na
kładów pieniężnych w stosun
ku do roku ubiegłego wyno
si 10 proc.

Połowę tej sumy, bo 41,0 
min zl przeznacza się na in
westycje w rolnictwie. Pozo
stała suma przeznaczona jest 
na wydatki bieżące, związane 
z rozwojem weterynarii, melio 
racji, elektryfikacji wsi, popie 
raniem produkcji rolnej i" zwie 
rzjcej.

Z kwoty idącej na inwesty
cje przeznaczamy 29,2 min 
zł na melioracje, w zakresie 
których zostanie komplekso
wo zagospodarowana dolina 
rzeki Warszkowo i Rakówki. 
2.9 min zł wydatkowanych be 
dzie na elektryfikację wsi. Z 
sumy tej zelektryfikujemy 167 
zagród. 22 PGR-y, 8 spół
dzielń produkcyjnych. Na akcję 
osied'eńczą przeznacza się 
2,5 min zł, za które wyremon 
tować można będzie 80 za
gród.

Ogółem pomoc państwowa 
dla chłopstwa pracującego 
wsi koszalińskiej, a wynikają 
ca tylko z naszego budżetu — 
przyjmując wydatki na utrzy-

— zwiększenie powierzchni upraw zbożowych o 16,6 tys. ha
— „ „ przemysłowych 2,4 „ „
— „ n „ ziemniaków o 6.2 „ „

Wydajność z ha 4 zbóż w 
roku 1956 według NPG win
na wzrosnąć do 12.3 q, bura
ka cukrowego do 180 q z ha, 
ziemniaków 118 q z ha. Ce
lem zabezpieczenia bazy pa
szowej dla rozwijającej się 
hodowli, plan gospodarczy 
przewiduje zasianie 3,5 tys. 
ha kukurydzy, przy czym wy
dajność jej winna osiągnąć 
206 q z na masy paszowej.

Pogłowie inwentarza żywe 
go winno w roku 1956 osiąg
nąć ogółem 185 tys szt., by-

Przemysł i gospodarka komunalna
W coraz większym stopniu 

wzrasta waga i znaczenie prze 
mysłu terenowego. O ile w ro 
ku 1955 globalna produkcja 
całości przemysłu terenowego 
w cenach zbytu wynosiła 
295,6 min zł, to w roku bieżą 
cym osiągnie wartość 369,7 
min zl, to znaczy wzrośnie o 
25 proc, przy czym wyższy 
wzrost ęechuje przemysł bez
pośrednio podległy radom na
rodowym, którego wskaźnik 
wzrostu wynosi 39,5 proc.

Budżet terenowy zabezpie
cza również środki finansowe 
konieczne dla działalności pro 
dukcyjnej przemysłu tereno
wego.

Poważną rolę w dziedzinie 
podnoszenia warunków byto
wych naszego społeczeństwa 
odgrywa gospodarka komu- ! 
nalna i mieszkań.owa, na któ- I

alizowanych zadań w roku 
1957, szczególnie jeśli chodzi 
o zadania dotyczące planu te
renowego. Dołoży również 
wszelkich wysiłków, aby wpro 
wadzić do planu 5-letniego 
wnioski dotyczące planu cen
tralnego I tak, dla przykładu 
możemy podać, że wprowa
dzono do projektu planu 5-let
niego pierwszy odcinek odbu 
dowy linii kolejowej Miastko 
•— Bytów — Lębork pomiędzy 
Bytowem a Tuchomiem. Pozo 
stało jeszcze kilka innych wa
żnych linii do uruchomienia. 
Napotykamy jednak na po
ważniejsze trudności, związa
ne z wysokimi nakładami in
westycyjnymi.

Podstawowym produkcyjnym 
ogniwem naszego wojewódz
twa jest rolnictwo dla któ
rego sadsma określone.zosta- 
ly przez uchwały li Zjazdu 
I ostatnio przez V Plenum par 
lii.

manie szkół, bibliotek, popra
wę warunków drogowych, 
świetlic — wynosi w global
nej sumie 180 min zl, podczas 
gdy chłop pracujący płaci bez 
pośrednio do naszego budżetu 
w formie podatku gruntowe
go, składek ubezpieczenio
wych, funduszu ziemi, podat
ku od spółdzielń produkcyj
nych tylko sumę około 100 
min zł.

Dalszą pomocą dla naszej 
wsi uwzględnioną w pełni 
przez V Plenum, jest pomoc w 
obrocie towarowym. W bież, 
roku wieś otrzyma masę to
warową, potrzebną dla celów 
produkcyjnych i konsumpcyj
nych na sumę 1,05 miliarda 
złotych, co stanowi 40,6 proc, 
ogólnowojewódzkiego planu 
obrotu towarowego.

Nie wspominamy tu o ul
gach i bodźcach ekonomicz
nych, określonych uchwałami 
V Plenum partii, ale realizo
wanych już obecnie przez na
szą władzę ludową. Tak usta
wiona pomoc dla wsi winna 
gwarantować w pełni wykona 
nie wskaźników gospodar
czych, określonych planem na 
rok 1956. A zatem wieś nasza 
winna osiągnąć bez państwo
wych gospodarstw rolnych:

dla, w tym krów 116 tys. 
sztuk, trzody chlewnej 256 
tys. sztuk, owiec 175 tys. 
sztuk.

Mimo zwiększonego areału 
i wydajności z ba czterech 
podstawowych zbóż, zadania 
w skupie zostały w naszym 
województwie poważnie obni 
żonę.

Jest to bez wątpienia wiel
ka ulga dla chłopa, będąca 
wynikiem realizacji uchwal V 
Plenum partii.

rą przeznacza się w budżecie 
województwa kwotę 98,7 min 
zl, tj. 15,7 proc, całego na
szego budżetu.

Tutaj na pierwszy plan wy 
suwa się problem mieszkanio
wy. W roku 1956 zostanie od 
danych do użytku 1 161 no
wych izb mieszkalnych, w 
tym z budownictwa ZOR — 
t2l izb.

Na kapitalne remonty prze
znacza się ponad 30 min zl, 
co pozwoli na wyremontowa
nie 12 443 izby, przy tym na
leżałoby podkreślić, że zosta 
nie położony nacisk na wy
konanie faktycznych kapital
nych remontów, a nie jak do
tychczas remontów zabezpie
czających.

Nakłady Inwestycyjne na 
gospodarkę komunalną i 
mieszkaniową wynoszą w ro

ku 1956 — 24,8 min z!. W 
ramach tego limitu ponad 50 
proc., czyli 12,7 min zło
tych, przeznacza się na bu
downictwo mieszkaniowe.

Za te pieniądze wojewódz
two koszalińskie uzyska 11 
budynków mieszkalnych, nie 
licząc budownictwa ZOR.

Nastąpi poprawa w zakre 
sie zaopatrzenia ludzi w 
gaz, wodę, w zakresie komu
nikacji i innych usług. Mię
dzy innymi z limitu inwesty
cyjnego roku bieżącego wybu 
dowanych zostanie 13 stud
ni głębinowych, dzięki czemu 
ludność uzyska dalszych 20)

Kultura* oświata i zdrowie
Szczególnie poważny wzrost 

obserwujemy w wydatkach 
budżetowych, przeznaczonych 
na rozwój urządzeń kultural
no • socjalnych — wzrost wy 
noszący 21.3 proc, w stosun
ku do 1955 r.

Środki przewidziane w bud 
żecie wojewódzkim na cele 
kulturalno • oświatowe zamy
kają się kwotą 288 min zl, 
a czego na oświatę przypada 
44,7 proc., zdrowie — 43,9 
proc, kultur; — 3,7 proc.

W bieżącym roku zostanie 
oddanych do użytku 8 szkół 
podstawowych, ponadto roz
poczęta zostanie budowa dal
szych 8 szkól. Inwestycje prze 
znaczone na ten cel wyno
szą 19,2 min zł. Za sumę tę 
między innymi zostanie za
kończona budowa szkól w 
Słupsku, Koszalinie, Białogar
dzie, Złocieńcu, Damnicy, Ba- 
torówku oraz rozpoczniemy 
budowę nowych szkół w Słup
sku. Darłowie, Szczecinku, 
Kiełczygłowach, Pomysku 
Wielkim, Brzezinie, Nielepie i 
innych. Rozpoczniemy budowę 
dwóch przedszkoli w Koszali
nie i w Słupsku.

Wzrastające stale zatrudnię 
nie kobiet w zakładach pro
dukcyjnych i usługowych, a 
szczególnie konieczność od
ciążenia od obowiązków do
mowych kobiet na wsi, stwa
rzają konieczność rozwoju o- 
pieki nad dzieckiem w wieku 
przedszkolnym.

Tak więc liczba dzieci w 
przedszkolach wynosić będzie 
w roku 1956 ponad 8,5 tys., 
z tego w przedszkolach wiej
skich 3,9 tys. dzieci, przy 
czym liczba przedszkoli wzroś 
nie ogółem o 11,7 proc.

Mimo tak znacznego rozwo 
ju przedszkoli, liczba ich jest 
wciąż jeszcze niewystarczają
ca dla zaspokojenia potrzeb 
wielkiej rzeszy kobiet, którym 
państwo ludowe umożliwia 
pracę.

Dochody budżetu towarowego
Jednym z główniejszych żró 

deł dochodów są potrącenia 
z podatków od przedsiębiorstw 
państwowych, stanowiących 
kwotę 411,7 min zł (64,7 
proc, ogólnej kwoty docho
dów budżetowych 1956 r.).

W bieżącym roku budżety 
terenowe otrzymają po raz 
pierwszy potrącenia z docho
dów państwowych ośrodków 
maszynowych.

Następną grupę dochodów 
stanowią podatki od gospo
darki nieuspołecznionej, sta
nowiące kwotę 75,5 min zł 
(12,4 proc, ogółu dochodu 
budżetu województwa). Dalej 
— dochody z wpływów podat
kowych od spółdzielczości — 
10,4 proc, ogółu dochodów, 
dochody terenowej gospodarki 
narodowej — 6,5 proc, oraz 
podatki od ludności i inne do 
chody — 4,3 proc. Dochodem 
ostatecznie równoważącym 
budżet jest dotacja wyrów
nawcza z budżetu centralne
go w sumie 21 min zł.

Ponadto posiadamy do na
szej dyspozycji zaległości z 
niezrealizowanych wpływów 
do budżetu, możliwości tkwią
ce w rozwoju czynów spolecz 
nych I ruchu samoopodatko- 
wania mieszkańców miast jj 
ws> l

tys. mS wody. Przebudowana 
zostanie sieć wodociągowa w 
Koszalinie na odcinku 750 mb. 
W celu polepszenia komuni
kacji miejskiej w Słupsku t 
Koszalinie zakupiony zostanie 
tabor w ilości 4 autobusów 
i dwóch tramwajów. Urucho
mi się komunikację miejską 
w Szczecinku, przydzielając 
dwa autobusy.

W celu rozwiązania trudnoS 
ci hotelowych w Koszalinie 
rozpoczęta zostanie w bieżą
cym roku budowa nowego ho
telu na 200 łóżek kosztem 5,1 
min zł.

Na służbę zdrowia budżet 
wojewódzki przeznacza kwotę 
124,1 min zł, z czego 6,6 min 
zl na inwestycje.

Szczególną troskę przeja
wia państwo w dziedzinie po 
prawy zdrowia ludności wiej
skiej. Przykładem tego mo
że być nasz budżet, w któ
rym zakłada się sfinansowa
nie wzrostu liczby punktów 
położniczych o 17 proc., od
danie do użytku ośrodka zdro 
wia w Nożynie oraz zwięk
szenie godzin pracy lekarzy 
w lecznictwie otwartym na 
wsi o około 15 proc. Również 
i przez zwiększenie liczby łó
żek w szpitalach o 144 oraz 
otwarcie jednego nowego szpi 
ta’a powiatowego w Połczy
nie-Zdroju o 180 łóżkach, u- 
możliwi się szersze korzysta
nie ludności miejskiej i wiej
skiej z lecznictwa zamknięte
go.

Poza tym w ramach planu 
inwestycyjnego 1956 r. ma 
być oddany do użytku żłobek 
dzielnicowy w Białogardzie, 
na uruchomienie którego prze 
widuje się nakłady inwesty
cyjne w wysokości 137 tys. 
zł oraz odbudowa i wyposa
żenie oddziału zakaźnego 
Szpitala Powiatowego w Ko
łobrzegu przy nakładzie in
westycyjnym 947 tys. zł.

Wielki krok naprzód w 
stosunku do lat ubiegłych 
winniśmy zrobić na odcinku 
kultury, gdyż wydatki przezna 
czone w budżecie na ten cel 
wzrastają w porównaniu z ro 
kiem ubiegłym o 59,7 proc.

I znów poważna część śród 
ków budżetowych Jest przezna 
czona dla wsi. Powstanie 39 
nowych bibliotek wiejskich o- 
raz 175 punktów bibliotecz
nych. Dalej — poważnie wzro 
śnie liczba świetlic wiejskich 
z 388 w roku 1955 do 495 na 
koniec roku 1956.

W wypadku, gdy ściągnie
my zaległości z lat ubiegłych 
— przechodzą one zgodnie z 
zaleceniami władz centralnych 
do dyspozycji przewodniczące
go Prezydium Woj. RN. Uzy
skane tą drogą dodatkowe 
środki finansowe mogą być 
użyte na potrzeby gospodarki 
terenowej za wyjątkiem wy
datków normowanych.

Prezydium Wojewódzkiej 
Rady Narodowej postanowiło 
pozostawić do dyspozycji pre
zydium powiatowych i miej
skich rad narodowych — 50 
proc, ściągniętych za bieżące 
zaległości.

Wykonanie zadań T-go 
kwartału br. wskazuje na ko
nieczność znacznego zwiększę 
nia naszych wysiłków. Jeżeli 
bowiem wykonamy i przekro
czymy plany produkcyjne, wy
dajność pracy i zadania ob
niżki kosztów, będziemy le
piej i należyciej dbać o po
stęp techniczny, jakość pro
dukcji, potanienie inwestycji, 
jeśli będziemy stosować kom
pleksowe metody pracy w bu
downictwie, uruchamiać i 
wprowadzać do produkcji re
zerwy terenowe — stworzy
my podstawy pomyślnego wy
konania zadań planu gospodar 
czego i budżetu woiewództw< 
koszalińskiego na rok 1956 ry

Projekt budżetu na 1956 rok



Znaczenie i kulisy 
pewnej dymisji

DYMISJA wicepremiera
rządu francuskiego, Men- 
des-France'a jest nie

wątpliwie wydarzeniem du
żej wagi, wydarzeniem, któ
re może mieć poważny 
wpływ na dalszy bieg wy
padków we Francji.

Jako oficjalny powód swe
go ustąpienia, Mendes-Fran- 
ce podał różnice poglądów 
między nim a premierem 
Mollet. Oświadczył on, że 
rząd, wbrew jego radom o- 
graniczył się jedynie do „po 
lityki pacyfikacji wojskowej 
bez wprowadzania niezbęd
nych reform polltycznych"- 
Mendes-France natomiast 
jest według jego słów zwo
lennikiem równoległego prze 
prowadzania reform i pacy
fikacji, licząc, że w ten spo
sób będzie łatwiej dojść do 
położenia kresu działaniom 
wojennym w Algerze.

Prasa francuska, a w 
każdym razie poważna jej 
część uważa, że Istotne po
budki dymisji Mendes-Fran- 
ce a są zgoła inne. Mówi się 
wiele o Jego osobistych am
bicjach, o tym, że nie mógł 
przeboleć usunięcia go w 
cień przez premiera Mollet 
i ministra Pineau, że w 
gruncie rzeczy marzył on I 
nadal marzy o tym. by kie
rować przynajmniej francus
ką polityką zagraniczną. Są 
również zdania, że Mendes- 
France myśli o odegraniu 
podobnej roli. Jaką kiedyś 
odegrał w sprawie indochiń- 
skiej. Chcę obecnie usunąć 
się w cień, by w odpowied
niej chwili pojawić się w 
roli „męża opatrznościowe
go" — jedynego polityka 
mogącego położyć kres woj
nie w Algerze. Faktem jest, 
że dymisja uwypukla kryzys 
polityki algerskiej rządu prc 
miera Molleta i powinna 
być dla niego ostrzeżeniem, 
sygnałem do rewizji do
tychczasowych metod.

Sprawa Algeru jest w 
chwili obecnej kulą u nogi 
rządu francuskiego — krę
puje Jego ruchy tak na ze
wnątrz jak i w polityce we
wnętrznej. Jest przecież po
wszechną tajemnicą, że Je
den z atlantyckich „sojusz
ników" Francji — mianowi
cie Stany Zjednoczone — 
woli mieć do czynienia ze 
słabym, borykającym się z 
kłopotami rządem francus
kim, niż z silnym rządem, 
który mógłby całą swoją u- 
wagę poświęcić sprawie ode 
grania przez Francję jak naj 
aktywniejszej roli na arenie 
międzynarodowej. Jest po
wszechną tajemnicą, że fran 
cuska prawica, partie typu 
MRP wiążą poważne nadzie
je z rozwojem wydarzeń w 
Algerze, licząc, że doprowa
dzą one do upadku rządu 
premiera • Mollet i otworzą 
drogę do reakcyjnych rzą
dów we Francji — rządów, 
które zeszłyby z tej drogi 
polityki zagranicznej, na Ja
ką wszedł rząd premiera Mol 
let.

Z tego punktu widzenia 
oceniając dymisję Mendes- 
Francea, oceniając ją jako 
osłabienie pozycji rządu pre 
miera Mollet, naszym zda
niem jest to wydarzenie mo
gące budzić pewien niepo
kój, jeśli chodzi o dalszy roz 
wój wypadków we Francji. 
Osłabia ono' pozycję rządu, 
osłabia „front republikań
ski", na którym opiera się 
obecny rząd. Nie ulega wąt
pliwości, że prawica fran
cuska będzie starała się wy 
korzystać dymisję Mendes- 
France’a dla zmuszenia rzą
du premiera Mollet do zwią> 
zania się w ten czy inny spo 
sób z nią, bądź dla jego o- 
balenia.

Najpewniejszym sposobem 
oparcia się tej ofensywie 
prawicy francuskiej byłoby 
znalezienie płaszczyzny po
rozumienia z partią komuni
styczną, byłoby utworzenie 
szerokiego frontu ludowego.

■ Pomoc krajów neutralnych może pomóc w za
przestaniu walk w Algerze

Francja powinna przystąpić 
do pokojowych rokowań

w Algerze
BELGRAD. Do Belgradu 

przybył wczoraj wieczorem 
el Abed Bouhafa, przedstawi 
ciel Tunisu w narodowym ko-, 
mitecie walki o wyzwolenie 
Afryki północnej. Bouhafa, 
działający w porozumieniu z 
przywódcami algerskiego ru
chu narodowego odwiedził w 
dniu 24 bm. jugosłowiańskie
go ministra spraw zagranicz
nych i przedstawił mu plan 
pokojowego rozwiązania kwe
stii algerskiej, którego reali
zacją zaiąć by się miała mię
dzynarodowa komisja z udzia 
łtm Jugosławii jako strony 
neutralnej.

Plan Bouhafy^ przedstawio
ny przezeń przedstawicielom 
prasy przewiduje utworzenie 
międzynarodowej komisji, w 
skład której weszliby przed
stawiciel Jugosławii oraz re
prezentanci jednego państwa 
pozostającego — jak określił 
Bouhafa — „w przyjaznych 
stosunkach z Francją" oraz je 
dnego państwa, wskazanego 
przez Ligę Arabską. Komisja 
ta, działająca pod auspicjami 
ONZ przygotowałaby grunt 
pod przerwanie ognia w Algę 
rze, stając się następnie or
ganem kontrolującym prze
bieg wolnych wyborów w 
Algerze. Wyłonieni w drodze 
tych wyborów przedstawicie
le ludności Algeru przystąpi
liby — po przerwaniu ognia 
— do rokowań z rządem fran 
cuskim.

Egipscy 
mężowie stanu 

przyjęli zapraszania 
rządu ChRL

PEKIN. Agencja Nowych 
Chin podała, że premier 
Chińskiej Republiki Ludo
wej Czou En-lai wysłał do 
premiera Egiptu Nassera za 
proszenie, aby odwiedził on 
ChRL. Analogiczne zapro
szenie skierował do egip
skiego ministra obrony na
rodowej Amera marszałek 
Peng Teh-huai, chiński mi
nister obrony.

W dniu 24 bm. nadeszła 
wiadomość, że obaj egipscy 
mgżowie stanu wyrazili zgo
dę na złożenia wizyty w 
ChRL.

Komentując powyższy plan, 
Bouhafa oświadczył wczoraj 
w Belgradzie, że jego zda 
niem jedynie „pomoc z ze
wnątrz" może doprowadzić do 
zaprzestania walk w Algerze 
i ustanowienia tam „nowej at
mosfery zaufania”. Bouhafa 
dodał, że Algerczycy przywi
taliby z zadowoleniem mediacje 
Jugosławii, jako kraju zaj- 
mującego „neutralne stanowi
sko w polityce światowej”.

* * •

PARYŻ. Przebywający w 
Kairze znany bojownik o wy
zwolenie Maroka Abd el Krim 
wypowiedział się wczoraj za 
natychmiastowym rozpoczę
ciem rozmów między przed
stawicielami rządu francuskie 
go i ludności algerskiej. Abd 
el Krim, dziś już 75-letni le
gendarny wódz plemion maro 
kańskich z lat 1921—1926, o- 
świadczył w wywiadzie pra
sowym, że „czas dojrzał już 
do rozpoczęcia poważnych roz 
mów, które by położyły kres 
algerskiej masakrze. Francja 
— dodał Abd el Krim — po
winna przyjąć warunki propo
nowane przez Algerczyków 1 
rozpocząć niezwłocznie poko
jowe rokowania. W przeciw
nym razie Francja straci 
wszystko co ma w Afryce 
północnej”.

partyjnej do spraw bezpleczeń 
stwa w kwestii polityki woj
skowej. Zarząd przekazał tę 
sprawę do dyskusji w łonie 
partii. Oczywiście nie Jest to 
oznaką siły, lecz świadczy ra 
czej iż wśród socjaldemokra
tów umacniają się tendencje 
wrogie remilitaryzacji”.

Jak stwierdza „Die Welt”, 
przywódcy partyjni chcą kro
czyć drogą na prawo, nato
miast szerokie masy członków 
skłaniają się na lewo. Lista 
rezolucji uchwalonych w orga
nizacjach okręgowych, wyra
żających protest przeciwko 
służbie wojskowej, staje się 
coraz dłuższa. Dziennik u 
waża, iż wobec tych nastro
jów głównym hasłem wybor
czym SPD powinno być przy 
rzeczenie, że rząd socjalde
mokratyczny uchyli obowiązek 
służby wojskowej.

„Dle Andęre Zeitung", or
gan lewicowych socjaldemo
kratów, zamieścił artykuł żą
dający zmiany polityki kie
rownictwa SPD. Polityka so
cjaldemokratów powinna być 
nastawiona na porozumienie 
z NPD i krajami Wschodu. 
W łonie partii istnieją siły, 
które domagają się rozstrzyg
nięcia aktualnych problemów 
politycznych. Tak np. wysu
wane Jest żądanie, by rządy 
Republiki Federalnej i NRD 
zreżygnowały z wprowadzenia 
powszechnego obowiązku słu> 
bv wojskowej. Masy czlonkow 
skie domagają się też opraco
wania programu socjaldemo
kratów w sprawie zjednocze
nia.

Japonia produkuje broń
w oparciu

o amerykańskie licencje
PEKIN. Dyrekcja japońskiego domu przemysłowo-handlo

wego „Mitsubishi" oznajmiła, że w zakładach koncernu roz
poczęto już produkcję 32-tonowych czołgów, wyposażonych 
w działka 90 mm. Jak podaje agencja Reutera, w najbliż
szym czasie w Japonii rozpocznie się produkcja pocisków 
zdalnie kierowanych. Firmy japońskie przystępują także do 
produkowania broni maszynowej i automatycznej, konstruo
wanej — jak zaznacza agencja Reutera — przede wszystkim 
w oparciu o licencje amerykańskie,

Bezczelne oświadczenie Adenauera pod adresem
Związku Radzieckiego
Sytuacja w Afryce północnej i problem Cypru 
niepokoją Adenauera

Adenauer przyznaje fiasko
dotychczasowej polityki NATO

Anglia igra z ogniem, szkoląc zachodnio-nie' 
mieckich lotników
Współpracownik Goeringa - Panitzky- dowódcą 
zachodnio-niemieckiej Luftwaife 
Krupp nadal iaworytem amerykańskich fa
brykantów śmierci

Amerykańska 
polityka siły 
traci rację bytu

LONDYN. Tygodnik brytyj
ski „Ilustrated" opublikował 
artykuł członka parlamentu 
— labourzysty J. Mallalien, 
który zwraca uwagę na przy
śpieszone tempo w jakim w 
Niemczech Zachodnich prze
prowadza się organizacje lot
nictwa.

„Przypomina to — pisze 
Mallalien — historię przygo
towań tych, którzy kierowali 
bombardowaniami Anglii 
podczas drugiej wojny świa
towej.” Zdaniem autora arty 
kułu, szkolenie lotników woj
skowych odbywa się obecnie 
w 860 klubach lotniczych, ist
niejących w NRF. Oprócz te
go — dodał on — niemieccy 
lotnicy są znów szkoleni w 
brytyjskich klubach lotni
czych.

„Doniesiono mi — pisze da
lej Mallalien, że spośród 
członków niemieckich klubów

Przed podróżą 
prezydenta Tiio 

do ZSRR
BELGRAD. Biuletyn Informa

cyjny agencji Jugopress zamieś 
clł artykuł pt. „Podróż Tito 
do Mo«kwy“. W artykule tym 
stwierdza się, te według oceny 
belgradzkich obserwatorów po
litycznych, zbliżająca się po
dróż prezydenta Tlto do Związ
ku Radzieckiego przypada na 
wyjątkowo doniosły okres, kie
dy Istnieją wszelkie przesłanki 
dalszego pozytywnego rozwoju 
stosunków międzynarodowych.

Od ostatniego spotkania mię
dzy czołowymi mężami stanu 
obu krajów w czerwcu ub. ro
ku w Belgradzie proces norma
lizacji sytuacji międzynarodo
wej osiągną! poważny postęp. 
Historyczną rolę w tej dzie
dzinie odegrała deklaracja 
belgradzka, w której dwa kra
je socjalistyczne potwierdzając 
swą wierność koncepcji stosun
ków między państwami, wyklu
czającej możność powstania 
konfliktów między nintl, pro
klamowały wspólnie prawo 
państw do samodzielnego roz
woju 1 do stosunków między
narodowych opartych na zasa
dzie równouprawnienia.

Deklaracja belgradzka stała 
się podstawą nie tylko rozwo
ju stosunków na zasadzie rów
nouprawnienia między Jugosła
wią i Związkiem Radzieckim, 
lecz również między wszystkimi 
krajami Europy wschodniej 1 
stworzyła przesłanki rozwoju 
przyjaznej współpracy między 
tymi krajami I Jugosławią.

wo-bankowych poruszył sze
reg węzłowych zagadnień po
lityki zagranicznej. Najważ
niejsze fragmenty jego prze-

lolniczych 12 500 osób zosta
ło zaangażowanych do zorga
nizowania zasadniczego trzo
nu nowych niemieckich sił po 
wietrznych oraz, że na cze
le tych sił stanie pułkownik 
Werner Panitzky, który pod
czas minionej wojny służył w 
sztabie Goeringa. Panitzky 
przypuszcza, że w ciągu 
trzech lat utworzy 20 całkowi 
cie wyposażonych i zdolnych 
do boju eskadr. Zapytujemy: 
„Zdolnych do boju przeciwko 
komu?" .Jedyną konkretną od
powiedź na to dali Ameryka
nie. Oświadczają oni: „Wal
czyć przeciw Rosjanom, jeże
li to będzie konieczne”. W 
tym celu Stany Zjednoczo
ne oddają teraz do dyspozy
cji lotnictwa niemieckiego no 
woczesne samoloty i pozwala 
ją Kruppowi na budowę apa
ratów wojskowych.

„Jednakże rozwój wydarzeń 
międzynarodowych, jak rów
nież skonstruowanie przez Ro 
sjan bomby wodorowej — 
stwierdza Mallalien spowo
dowały, że polityka amerykań 
ska utraciła sens".

Mallalien podkreśla fakt 
zmniejszenia liczebności sił 
zbrojnych i ograniczenia zbro
jeń w ZSRR oraz wzywa w 
związku z tym kraje zachod
nie do „naśladowania przykla 
du Rosjan", radzi on „wyko
rzystać energię i przedsiębior 
czość Niemców w pokojowym 
współzawodnictwie między 
Wschodem a Zachodem".

Drugi plan 5-letni
Indii

DELHI. Dnia 23 bm. w Izbie 
Niższej parlamentu Indii rozpo
częła się debata nad projektem 
drugiego pięcioletniego planu 
gospodarczego. Projekt ten u- 
zyskał już aprobatę kierownic
twa hinduskiej partit kongreso
wej oraz Narodowej Rady Roz
woju Indii (organ rządowy).

Debata nad projektem rozpo
częła się przemówieniem pre
miera Nehru.

Stwierdził on. te wielka częlć 
Inwestycji będzie przeznaczona 
na sektor państwowy (Inwesty
cje te wynoszą « miliardów 
rupii). Wydatki na inwestycje 
w sektorze prywatnym stano
wić będą połowę wydatków w 
sektorze państwowym (24 mi
liardy rupii).

Nehru wskszał na bezustanny 
wzrost dochodu narodowego 
Indii, który w roku l»5« wy
nosił °t,S miliarda rupii, zaś let 
miliardów — z początkiem iśat 
roku. Premier Indii przewiduje, 
że w' roku 187g dochód narodo
wy kraju wzrośnie do 273 mi
liardów rupii. W okresie tym 
ludność Indii liczyć będzie 500 
milionów mieszkańców (obecnie 
Indie liczą około 300 milionów 
mieszkańców).

W przeliczeniu na głowę lud
ności dochód narodowy Indii 
wzrośnie w końcu drugiego pla
nu pięcioletniego z 251 ruplt do 
540 w roku IML

Premlor Nehru przypomniał, 
że do chwili obecnej zostały 
znactonalizowane następujące 
dziedziny gospodarki narodowej: 
komunikacja lotnicza, koleje i 
szereg towarzystw ubezpiecze
niowych (l« towanystw hin
duskich i 3 zagraniczne).

mówieni* utrzymane były w 
bardzo pesymistycznym tonie. 
Oceniając położenie między
narodowe z punktu widzenia 
polityki rządu bońskiego o- 
raz celów i zadań NATO A<te- 
nauer stwierdził m. in., że w 
ciągu ostatnich siedmiu lat 
„sytuacja” międzynarodowa 
nigdy nie była tak ciężka i 
niepewna jak obecnie.

Ciężka sytuacja w Afryce 
północnej oraz problem Cypru 
— oświadczył Adenauer — 
stanowią niebezpieczeństwo 
dla bloku północno-atlantyc
kiego.

W dalszym ciągu swych pe
symistycznych wywodów Ade
nauer zaapelował do Stanów 
Zjednoczonych, aby dążyły do 
jedności państw zachodnio
europejskich, gdyż leży to 
we własnym interesie USA. 
Najlepszym środkiem ustano
wienia tej jedności jest zda
niem Adenauera umocnienie 
NATO oraz jednoczesne „u- 
jednolicenie” polityki zagra
nicznej jego sygnatariuszy.

Nie ma żadnego sensu — 
kontynuował Adenauer — wy 
stępować wobec przeciwnika 
w konfederacji wojskowej, je
żeli nie będzie osiągnięta zgo
dność poglądów w sprawie 
prowadzenia wobec niego „u- 
jednoliconej” polityki.

Przemówienie Adenauera 
zawierało również wrogie ak
centy przeciwko ZSRR. Usiło
wał on bezczelnie twierdzić, 
że Związek Radziecki jest 
„śmiertelnym wrogiem” NRF 
oraz sugerował, iż Niemcom 
zachodnim grozi ze strony 
ZSRR niebezpieczeństwo.

e NOWY JORK

W dniu 23 bm. na pograniem 
USA i Kanady uległ katantro- 
tie I Wpad! do jeziora Ontario 
kanadyjski samolot odrzutowy 
T-33. Dwaj piloci samolotu zgi- 
nęli. w wodach jeziora wylowio 
no jedynie dwa nleotwarte »P*" 
d ochrony.

© PEK,N
W środę W pobliżu w-yspy 

I.ej’te (Jedna r wysp Filipini 
stanął w płomieniach »t>tek» 
na którego pokładzie znajdowa
ło się około IM pasażerów. -•** 
podaje agencja Associated 
Press w katastrofie zginęło 14 
osób. O losach dalszych W o- 
sób brak wiadomości.

LONDYN
W okręgu Ankole w Ugandri* 

(Afryka wschodnia) Iwy pożarły 
ostatnio <o osób. Do walki J 
rozzuchwalonymi „królami zw>ę 

władze Ugandy postanowi 
ty zaangażować specjalnych 
ców.

e BERLIN

We wsi Norby, okręg Eckern* 
foerde (Niemcy zachodnie) WF 
darzy! się nlacodzlenny w'' 
padek. Do lokalnej skrzynKt 
pocztowej wprowadzili się bez 
prawnie rodzina sikorek obiera
jąc sobie to miejsce za ’***? 
siedzibę. Zaskoczone odwaga * 
sprytem tych ptaszków 
dze pocztowe wzięły pod or. 
nę ich mieszkanie I 
na skrzynce następujący napis* 
„Proszę nie wrzucać żadnym, 
listów. Tutaj mieszkają sikorki •

& NOWY JORK

W Buenos-Alres strajkuje - 
tysiące pracowników kontuiti* 
cjl miejskiej. Domagają sff 
podwyżki plac. Wczoraj oo*' 
na ulicach miasta do starć 
dzy strajkującymi, a policJ*

PARYŻ

Z Kairu donoszą, że w 
nlcy uniwersyteckiej tego 
sta otwarta została W11***,. 
życiu muzułmanów w Kr*J»™ 
azjatyckich. Wystawa zorg*’*" , 
wana została przez sekret* 
Ulgi Arabskiej. Znajduj* 
na nie) eksponaty przedstawi« 
jace żyete wyznawców 
muzułmańskiej w Uzbekistanie- 
Chińskiej Republice Ludowej. 
Indonezji. Afganistanie, P**” 
etanie i Iranie.

BERLIN. Wczoraj wieczo
rem Adenauer wygłosił w 
Kolonii przemówienie, w któ
rym obok problemów finanso-

Z Niemiec zachodnich

Lewicowi socjaldemokraci 
domagają się 

porozumienia z NRD i krajami Wschodu
BONN. Prasa zachodnio 

niemiecka poświęca wiele u- 
wagi rozdźwiękom w partii so 
cjaldemokratycznej i umac
nianiu się lewicy w SPD. 
Dzienniki lansowały pogłoski 
o zapowiadającym się rozła
mie w SPD. Pogłoskom tym 
zaprzecza kierownictwo partii.

„Dle Welt" w artykule po
święconym fermentowi w so
cjaldemokracji pisze: „Nie 
dojdzie do rozłamu w socjal
demokracji. Nie ma podstaw, 
aby nie wierzyć tym zapew
nieniom. Jednakże lewe skrzyd 
ło staje się silniejsze. Jest 
ono już tak silne, że zarząd 
partii z ciężkim sercem musi 
już teraz kapitulować w waż
nych sprawach. Zarząd SPD 
zrezygnował z zajęcia stano
wiska wobec zaleceń komisji

Labourzysta 
MALLALIEN 
oświadcza:


